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160 Years of the Canada Gazette

On July 1, 1867, the Dominion of Canada was created by divid-

ing the Province of Canada into Ontario and Quebec and merg-

ing them with the colonies of Nova Scotia and New Brunswick.

The Canada Gazette took note of Confederation: the issue

dated June 18, 1867, printed a proclamation uniting the

provinces, a list of new senators and a notice declaring July 1,

1867, as a “day of rejoicing.” An “extra,” dated July 3, 1867, pub-

lished a list of appointments made on July 1 by the Governor

General, including the names of the members of the Queen’s

Privy Council of Canada, the lieutenant-governors of the four

provinces, cabinet and other appointments. Ottawa, which had

been made the capital of the Province of Canada in 1857,

became the capital of the new dominion, and the Canada

Gazette continued to be printed from here.

One result of Confederation was the concurrent publication,

until 1869, of two Canada gazettes. Both series were published

weekly on Saturdays by Malcolm Cameron11 who had become

Queen’s Printer in 1863. The series which had begun in 1841

continued until the end of 1869, and focused on Ontario and

Quebec, with greater emphasis placed on Quebec. The new

series, which began on July 1, 1867, dealt with federal matters.

The original series was discontinued after the Ontario Gazette

and the Quebec Gazette began to publish in 1868 and 1869

respectively, making it redundant.12

Individual issues of the new series were brief with a strong

English focus, publishing proclamations, parliamentary and

government notices, and general orders in council. Material

from London, such as notices from Downing Street and 

information about English schools, was also included. 

11 Malcolm Cameron (1808-1876) was born in Lower Canada of Scottish parentage. A businessman and politician, he held cabinet posts in pre-Confederation 
governments before succeeding Stewart Derbishire as Queen's Printer in 1863. He held this post until 1869 when George-Édouard Desbarats (1838-1893), 
the son of George-Paschal Desbarats, was appointed Canada's first Official Printer.

12 Margaret A. Banks, “An Annotated Bibliography of Statutes and Related Publications: Upper Canada, the Province of Canada, and Ontario 1792-1980" in 
D. Flaherty, ed., Essays in the History of Canada Law, Vol. 1 (Toronto: University of Toronto Press for The Osgoode Society, 1981) at 395-6. The date of final 
publication of the original series is in doubt. Banks gives it as December 11, 1869, while Bishop (supra note 5 at 58) gives June 28, 1869. The last issue 
which the author found was dated October 30, 1869. 
The enabling legislation for the Ontario Gazette was S.O. 1868, c. 6, and that for the Quebec Official Gazette was S.Q. 1868, c. 13. 
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160 ans de tradition à la Gazette du Canada

Le 1er juillet 1867, le Dominion du Canada est créé en divisant 

la province du Canada entre l’Ontario et le Québec, et en les

fusionnant avec les colonies de la Nouvelle-Écosse et du

Nouveau-Brunswick. La Gazette du Canada fait mention de 

la Confédération : dans l’édition du 18 juin 1867, on trouve une

proclamation qui réunit les provinces, une liste des nouveaux

sénateurs et un avis déclarant que le 1er juillet 1867 est un « jour

de réjouissances ». Dans l’édition spéciale du 3 juillet 1867, on

trouve une liste des nominations annoncées le 1er juillet par 

le gouverneur général, notamment le nom des membres du

Conseil privé de la Reine pour le Canada, des lieutenants-

gouverneurs pour les quatre provinces, les nominations du

Parlement et d’autres nominations. C’est alors qu’Ottawa, 

la capitale de la province du Canada depuis 1857, devient 

la capitale du nouveau dominion. La Gazette du Canada

continue d’y être publiée. 

La création de la Confédération a pour conséquence la publi-

cation simultanée de deux gazettes du Canada jusqu’en 1869. 

Les deux éditions sont des hebdomadaires publiés le samedi

par Malcolm Cameron11, nommé imprimeur de la Reine en

1863. L’édition qui paraît depuis 1841 se poursuit jusqu’à la 

fin de 1869 et elle est axée sur l’Ontario et le Québec, mais

davantage sur le Québec. La nouvelle édition, qui paraît à

compter du 1er juillet 1867, traite de sujets de compétence

fédérale. L’édition originale est abandonnée lorsque l’Ontario

Gazette et la Gazette du Québec paraissent en 1868 et en 1869

respectivement, la rendant redondante 12. 

Chaque numéro de la nouvelle édition est court et fortement

axé sur l’anglais; on y trouve des proclamations, des avis du

Parlement et du Gouvernement, ainsi que des décrets d’ordre

général. Des textes provenant de Londres, tels que les avis de

Downing Street et les renseignements concernant les écoles

anglaises, y sont également publiés. Le mode de numérotation

établi avec la nouvelle édition se poursuit et il est encore en

vigueur aujourd’hui. L’autre édition a des numéros beaucoup

plus volumineux que ceux de la nouvelle édition et comprend

des proclamations, des avis de faillites, de ventes d’immeubles 

et des avis corporatifs, ainsi que des avis du Gouvernement et

du Parlement, dont la majorité concerne le Québec. Les règles

de la cour du Québec y sont également publiées. À de rares

occasions, le texte d’une nouvelle loi est publié comme 

supplément.

11 Malcolm Cameron (1808-1876) est né au Bas-Canada de parents Écossais. Homme d’affaires et politicien, il occupe différents postes ministériels dans les gouvernements qui ont
précédé la Confédération, avant de succéder à Stewart Derbishire en qualité d’imprimeur de la Reine en 1863, poste qu’il occupe jusqu’en 1869, lorsque George-Édouard Desbarats
(1838-1893), le fils de George-Paschal Desbarats, est nommé premier imprimeur officiel du Canada.

12 Margaret A. Banks, « An Annotated Bibliography of Statutes and Relations Publications: Upper Canada, the Province of Canada, and Ontario 1792-1980 », D. Flaherty, éd., Essays in the
History of Canada Law, vol. 1 (Toronto : University of Toronto Press pour The Osgoode Society, 1981), pp. 395-396. La date de la dernière publication de la série originale est obscure.
Mme Banks indique le 11 décembre 1869 alors que Mme Bishop (voir p. 58, 5e renvoi) indique le 28 juin 1869. La dernière publication trouvée par l’auteure est datée du 30 octobre 1869.

La loi habilitante pour la Gazette de l’Ontario est l’art. 1868, ch. 6, et celle pour la Gazette officielle du Québec est l’art. 1868, ch. 13.
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160 Years of the Canada Gazette

The numbering sequence begun with the new 

series remained and continues to the present 

day. The continuing series had much 

larger issues than the new series and

contained proclamations, notices of

bankruptcy, sale of real estate, and 

corporation, government and parlia-

mentary notices, the majority of 

which were concerned with Quebec.

The rules of court for Quebec were also

published here. Very occasionally the

text of a new statute was published as a supplement.

The language issue did not die with the union of the 

Canadas. While the English content continued to be printed

first, the French began to increase as more information was

printed in both languages. Most government notices and

proclamations were printed in English and French, but not all

corporate, bankruptcy and miscellaneous notices. The practice

was to translate items pertaining to Quebec, although this did

not happen in every case.

Two years after Confederation, Parliament

passed legislation concerning the Canada

Gazette. An Act Respecting the Office of Queen’s

Printer and the Public Printing13 came into force

on October 1, 1869, and dealt with the appoint-

ment, salary and duties of the Queen’s Printer,

one of which was the printing and publication 

of the Canada Gazette, “the Official Gazette of the

Dominion.” Section 3 specified the content of the

Canada Gazette: “[a]ll Proclamations issued by the

Governor or under the authority of the Governor in Council,

and all official notices, advertisements and documents relating

to the Dominion of Canada, or matters under the control of the

Parliament thereof, and requiring publication, shall be published

in the Canada Gazette, unless some other mode of publication

thereof be required by law.” Section 9 gave the Governor in

Council the power to prescribe the “form, mode and condition

of publication of the Canada Gazette.” The Canada Gazette was

governed by this Act (cited as the Public Printing and Stationery

Act from 1906) until its repeal by the Government Organization

Act, 1969.14

13 The title of Queen’s Printer, in its present form, dates back almost to Confederation, when the new dominion’s Parliament decided, because of cost,
that government administrators would no longer appoint private printers as official printers to the Crown. By the terms of An Act Respecting the
Office of Queen’s Printer and the Public Printing, S.C. 1869, c. 7, a government official known as the Queen’s Printer was appointed to supervise 
the printing of Canada’s laws (Statutes of Canada), its official newspaper, the Canada Gazette, as well as any printing required by government 
departments. Although private firms would continue to execute the work under the Queen’s Printer’s supervision, now they were to bid for it 
under competitive tenders.

14 S.C. 1968-69, c. 28.
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160 ans de tradition à la Gazette du Canada

L’union des Canadas ne règle pas la question de la langue. Bien

que l’on continue d’imprimer la version anglaise en premier, la

version française prend de plus en plus d’espace à mesure que

plus de renseignements sont imprimés dans les deux langues.

La plupart des avis du gouvernement et des proclamations 

sont imprimés en français et en anglais, mais pas tous les avis

corporatifs, les avis de faillites et

les avis divers. En règle générale,

on traduit les articles se rappor-

tant au Québec, bien que ce ne

soit pas toujours le cas.

Deux ans après la Confédération,

le Parlement promulgue une loi

portant sur la Gazette du Canada.

La Loi concernant le poste d’im-

primeur de la Reine et l’imprimerie

publique13 entre en vigueur le 

1er octobre 1869. Cette loi traite

de la nomination, du salaire et

des fonctions de l’imprimeur de

la Reine; l’impression et la publi-

cation de la Gazette du Canada,

qui est « la gazette officielle du Dominion », font partie de ces

fonctions. L’article 3 précise la teneur de la Gazette du Canada :

« Toutes les proclamations prises par le gouverneur ou sous 

l’autorité du gouverneur en conseil, ainsi que tous les avis offi-

ciels, annonces et documents concernant le Dominion du

Canada, ainsi que les sujets relevant de son Parlement seront

publiés dans la Gazette du

Canada, sauf si la loi exige un

autre mode de publication » 

[traduction]. L’article 9 donne au

gouverneur en conseil le pouvoir

de réglementer « la forme, le

mode et les conditions de publi-

cation de la Gazette du Canada ».

La Gazette du Canada est régie

par cette loi (connue sous le 

nom de Loi sur les impressions 

et la papeterie publiques à partir

de 1906) jusqu’à ce qu’elle 

soit abrogée par la Loi de 

1969 sur l’organisation du 

gouvernement 14.

13 Le poste d’imprimeur de la Reine dans sa forme actuelle remonte presque au début de la Confédération, lorsque le Parlement du nouveau Dominion décide, en raison des coûts, 
que les administrateurs du Gouvernement ne nommeraient plus d’imprimeurs privés en qualité d’imprimeurs de la Couronne. En vertu des dispositions de la Loi concernant
le poste d’imprimeur de la Reine et l’imprimerie publique), S.C. 1869, ch. 7, un dirigeant du Gouvernement connu sous le titre d’imprimeur de la Reine est nommé pour coordonner
l’impression des lois du Canada (Statuts du Canada), son journal officiel, la Gazette du Canada, ainsi que tous les besoins des ministères en matière d’impression.
Bien que les entreprises privées soient appelées à continuer à réaliser des travaux d’impression sous la coordination de l’imprimeur de la Reine, elles doivent
dorénavant procéder par appel d’offres (soumission concurrentielle).

14 S.C. 1968-1969, ch. 28.

Édifice de l’Est du Parlement, tel qu’il apparaissait 
dans les années 1870/The Parliament East Block, 

as it appeared in the 1870s.
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